

The Lebanese Civil War, Intergenerational

Trauma, and the Disappeared

الحرب الأهلية اللبنانية، تروما ما - بين - الأجيال، والمفقودين

15 years of civil war in Lebanon have left behind more than 17,000 disappeared. The Amnesty Law in 1991 proclaimed that war crimes be forgotten and Lebanese proceed into a new era as if nothing had happened – as if no one had disappeared. This presentation explores the way the postwar generation of Lebanese still remember (or not) the disappeared, in the light of the only testimonies given by the disappeared themselves after the war, testimonies by those who are still alive – yet missing – among us. Their testimonies mark the continuity of war-trauma in the demographic structure of the Lebanese society.

15 عاماً من الحرب الأهلية في لبنان خلفت وراءها أكثر من 17000 مفقود. سنة 1991، أقرّ قانون العفو (رقم 84) الذي دعى اللبنانيين إلى تناسي جرائم الحرب من أجل حقبة جديدة وكان شيئاً لم يكن – وكان أحداً لم يُخطَف. تتناول هذه المحاضرة العلاقة التي تجمع أجيال ما بعد الحرب في لبنان بمفقودي الحرب، في ضوء الشهادات الوحيدة للمفقودين الأحياء، شهادات عن معاناتهم بعد الحرب كونهم مفقودين رغم أنهم موجودون بيننا. وتدلّ هذه الشهادات على استمرار تروما الحرب الأهلية في البنية الديموغرافية للمجتمع اللبناني.

**Vortrag von
Dani Nassif**

Graduiertenkolleg „Literarische Form“

**Dienstag, den 15. Januar 2019
um 18 Uhr c.t.**

**Institut für Arabistik und
Islamwissenschaft**

RS 225